
PROTOKÓŁ Nr IV/2015 
z Sesji Rady Powiatu Toruńskiego 
odbytej w dniu 23 stycznia 2015 r. 

w Sali Konferencyjnej Starostwa Powiatowego w Toruniu 

Przewodniczący Rady Tomasz Zakrzewski o godz. 14°5 otworzył IV Sesję Rady 
Powiatu Toruńskiego. 

Powitał radnych oraz zaproszonych gości. 

Następnie Przewodniczący stwierdził, że w chwili obecnej w obradach bierze udział 19 
radnych, wobec czego sesja jest prawomocna do podejmowania uchwał. 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Przewodniczący Rady przedstawił porządek obrad IV Sesji Rady Powiatu Toruńskiego. 

1. Sprawy organizacyjne: 
a) otwarcie IV Sesji Rady Powiatu, 
b) stwierdzenie prawomocności obrad, 
c) przyjęcie porządku obrad, 
d) przyjęcie protokołu z III Sesji Rady Powiatu. 

2. Przyjęcie sprawozdania z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku dla Gminy 
Miasta Toruń i Powiatu Toruńskiego za 2014 rok. 

3. Uchwalenie Regulaminu Organizacyjnego Starostwa Powiatowego w Toruniu. 
4. Uchwalenie budżetu Powiatu Toruńskiego na rok 2015 

a) wystąpienie Starosty, 
b) opinie Komisji, 
c) dyskusja, 
d) podjęcie uchwały. 

5. Uchwalenie Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Toruńskiego na lata 2015-2021. 
6. Informacja Starosty o pracy Zarządu między posiedzeniami. 
7. Interpelacje i zapytania radnych. 
8. Sprawy różne, wnioski i oświadczenia. 
9. Zamknięcie IV Sesji Rady. 

Radni nie zgłosili uwag do przedstawionego porządku obrad i przyjęli go jednogłośnie. 

d) 
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad przyJęc1em protokołu z III Sesji Rady 
Powiatu. 

W wyniku przeprowadzonego głosowania protokół z III Sesji Rady Powiatu został przyjęty 
jednogłośnie w brzmieniu opracowanym w obecności 19 radnych. 

Ad.2. 
Starosta Toruński Mirosław Graczyk przedstawił sprawozdanie z działalności Komisj i 
Bezpieczeństwa i Porządku dla Gminy Miasta Toruń i Powiatu Toruńskiego za 2014 rok. 

Radni nie podjęl i dyskusji, w związku z tym Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały 
i zarządził głosowanie. 



W wyniku przeprowadzonego głosowania, w obecności 19. radnych, uchwala 
Nr IV/24/2015 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 23 stycznia 2015 r. w sprawie przyjęcia 
sprawozdania z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku dla Gminy Miasta 
Toruń i Powiatu Toruńskiego za 2014 rok została przyjęta jednogłośnie. 
Uchwała stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Ad.3. 
Sekretarz Powiatu Czesław Makowski przedstawił projekt uchwały Rady Powiatu 
Toruńskiego w sprawie uchwalenia Regulaminu Organizacyjnego Starostwa Powiatowego w 
Toruniu. 

Przewodniczący Komisji Statutowo-Regulaminowej, Dariusz Meller przedstawił pozytywną 
opinię Komisji na temat omawianego projektu uchwały. Komisja 3 głosami „za" 
zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały, przy jednym głosie „przeciw". 

Następnie Przewodniczący Rady otworzył dyskusję. 

Radny Michał Ramlau powiedział, że wprowadzone zmiany do Regulaminu Organizacyjnego 
mimo, że są określane jako drobne, bęaą generowały dodatkowe koszty osobowe. Zapytał, o 
ile zwiększą się koszty utrzymania Zarządu, w związku z wprowadzeniem powyższych 
zmian. 

Starosta Toruński Mirosław Graczyk powiedział, że nie jest przewidywane zwiększenie 
kosztów osobowych funkcjonowania Starostwa, od zaplanowanych w projekcie budżetu 
Powiatu Toruńskiego. 

Następnie Radny Michał Ramlau zapytał o sposób realizacji tego zamierzenia. 

Starosta Toruński Mirosław Graczyk powiedział, że o środkach przeznaczonych na 
wynagrodzenia poszczególnych jednostek decyduje jej kierownik. W Starostwie Powiatowym 
istnieje kilka możliwości zaoszczędzenia środków finansowych związanych z utworzeniem 
etatu, są to wygenerowane oszczędności wynikające z Funduszu Pracy, zaoszczędzone środki 
z tytułu zwolnień tzn. przejęcia części płatności przez ZUS, wykorzystanie środków 

przeznaczonych na wzrost wynagrodzeń. Podkreślił, że nie przewiduje się wzrostu kosztów 
osobowych, dlatego też zostanie przeprowadzona analiza kadrowa w Urzędzie. Nadmienił, że 
na dzień dzisiejszy nie ma konkretnego planu, co do finansowania nowego stanowiska. 
Uwzględnić należy przesunięcie środków finansowych z diety radnego na płace. Warto 
zwrócić uwagę, na realizację nowych zadań w najbliższym okresie programowania, które 
wymagają większego zaangażowania powiatu. 

Radny Dariusz Meller stwierdził, że przytoczone argumenty są nieprzekonujące. 

W poprzedniej kadencji Zarząd, Wydział Komunikacji i Transportu oraz Powiatowy Zarząd 
Dróg funkcjonowały bez zarzutu, realizując wszystkie swoje zadania. Dodał, że bardziej 
zasadne w tej sytuacji było by utworzenie dodatkowego etatu do spraw obsługi klienta 
w Wydziale Komunikacji i Transportu, aniżeli powołanie etatu nowego członka Zarządu. 

Przewodniczący zamknął dyskusję, następnie odczytał projekt uchwały i zarządził 

głosowanie. 

W wyniku przeprowadzonego głosowania, w obecności 19. radnych, U chwała 
Nr IV/25/2015 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 23 stycznia 2015 r. w sprawie uchwalenia 
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Regulaminu Organizacyjnego Starostwa Powiatowego w Toruniu została przyjęta. 

Przebieg głosowania wyglądał następująco: 12 głosów „za", przy 7 głosach„ przeciw" . 
Uchwała stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

Ad.4. 
a) 
Starosta Toruński w imieniu Zarządu przedstawił założenia budżetu Powiatu Toruńskiego na 
2015 rok oraz Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2015-2021. Zaznaczył, że prace nad 
tym dokumentem rozpoczęto we wrześniu 2014 roku, przyjmując harmonogram prac. Projekt 
budżetu został przyjęty uchwałą Zarządu Powiatu Toruńskiego w dniu 12 listopada 2014 r. 
Następnie Regionalna Izba Obrachunkowa podjęła pozytywną opinię na temat przedłożonych 
projektów. W następnej kolejności wszystkie Komisje zapoznały się z projektem budżetu oraz 
WPF, nie wnosząc formalnych wniosków. 

Skarbnik Powiatu Danuta Jabłońska - Drążela odczytała opinię Regionalnej Izby 
Obrachunkowej o projekcie budżetu na 2015 rok. 

Przedstawiła tzw. ,,techniczne" poprawki do projektu budżetu na 2015 r., które wynikają ze 
zmiany przepisów w rozporządzeniu w sprawie zmiany klasyfikacji dochodów, wydatków, 
przychodów i rozchodów oraz środków pochodzących ze źródeł zagranicznych. Powiedziała, 

że istnieje konieczność zastosowania poprawek w projekcie uchwały, w sprawie przyjęcia 
budżetu na 2015 rok. Są to poprawki które polegają na: 
- wydatki z uchylonych § 435 i § 437 wprowadza się do§ 436; 
- dotacje ujęte w § 281 i 282 przenosi się do § 236 organizacje prowadzące działalność 
pożytku publicznego. 
Dodała, że przepisy te weszły w życie z dniem 1 stycznia 2015 roku. Są to poprawki 
techniczne i nie naruszają w żaden sposób zaplanowanych kwot w projekcie budżetu. 
b) 
Radny Michał Ramlau zaproponował, aby pozytywne opinie Komisji Stałych w sprawie 
uchwalenia budżetu Powiatu Toruńskiego na 2015 rok nie były ponownie odczytywane, 
ponieważ były już przedstawione na posiedzeniu wspólnym Komisji Stałych. 

Sekretarz Powiatu Czesław Makowski powiedział, że zgodnie z przepisami tylko Komisja 
Budżetu i Finansów ma obowiązek wyrażenia opinii w zakresie uchwalenia budżetu. 

Następnie Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Łukasz Kowalski wyraził pozytywną 
opinię dot. technicznych poprawek do projektu budżetu Powiatu Toruńskiego na 2015 rok. 
Przedstawił również pozytywną opinię o projekcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu 
Powiatu Toruńskiego na rok 2015. 

c) 
Przewodniczący Rady otworzył dyskusję, jednak Radni nie zabrali w niej głosu. 

d) 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały i zarządził głosowanie. 

W wyniku przeprowadzonego głosowania, w obecności 19. Radnych, Uchwala Nr 
IV/26/2015 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 23 stycznia 2015 r. w sprawie uchwalenia 
budżetu Powiatu Toruńskiego na rok 2015 została przyjęta jednogłośnie. 
Uchwała stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Przewodniczący Rady ogłosił przerwę w obradach od godz. 15°5 do godz. 1515
. 
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Po przerwie o wznowiono obrady Rady Powiatu Toruńskiego. 

Ad.S. 
Skarbnik Powiatu Danuta Jabłońska - Drążela odczytała zebranym pozytywną opm1ę 

Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 
2015-2021. 

Następnie Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Łukasz Kowalski przedstawił 

pozytywną opinię o projekcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej na lata 2015 - 2021. 

Przewodniczący otworzył dyskusję, jednak Radni nie zabrali w niej głosu, następnie odczytał 

projekt uchwały i zarządził głosowanie. 

W wyniku przeprowadzonego głosowania, w obecności 19 radnych, Uchwała 

Nr IV/27/2015 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia 23 stycznia 2015 r. w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2015 - 2021 została przyjęta jednogłośnie . 

Uchwała stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

Ad.6. 
Przewodniczący Rady poinformował, że Radni otrzymali w formie pisemnej Informację 
Starosty o pracy Zarządu między Sesjami w związku z czym, proponowałby przejść od razu 
do ewentualnych pytań. 
Informacja Starosty o pracy Zarządu między posiedzeniami stanowi załącznik nr 6 do 
protokołu. 

Radny Dariusz Meller zapytał o powód przedłużenia terminu składania ofert na wykonanie 
zadań publicznych związanych z realizacją zadań samorządu w roku 2015 przez organizacje 
pozarządowe . Zapytał, czy nowy termin jest zgodny z art. 13 ustawy o działalności pożytku 
publicznego i o wolontariacie, w którym wskazuje się, że termin do składania ofe1t nie może 
być krótszy niż 21 dni od daty ukazania się ostatniego ogłoszenia. 
Poprosił również o szczegółowe przedstawienie punktu dot. funkcjonowania ZIT 
wojewódzkiego w kontekście RPO, który omówiono na posiedzeniu Zarządu w dniu 21 
stycznia 2015 r. 

Starosta Toruński Mirosław Graczyk odpowiedział, że przedłużenie terminu nastąpiło na 
wniosek jednej z organizacji pozarządowej. Ogłoszenie i nabór ofert przypadł na okres świąt 
z tego powodu została wysunięta propozycja przedłużenia terminu na składanie ofert. 
Propozycja ta została pozytywnie zaopiniowana przez radców prawnych. 

Następnie Starosta Toruński przeprosił Radnych za brak szczegółowej informacji w punkcie 
dot. funkcjonowania ZIT Wojewódzkiego w kontekście RPO. Braki podyktowane są tym, że 
w dniu 22 stycznia 2015 roku odbyło się spotkanie w Urzędzie Marszałkowskim wszystkich 
samorządowców wchodzących w skład ZIT województwa Kujawsko - Pomorskiego. Dlatego 
celowo nie rozwinięto tego punktu aby uzupełnić go w drodze dyskusji. 
Starosta wyjaśnił, że Zintegrowane Inwestycje Terytorialne są częścią Regionalnego 
Programu Operacyjnego przyjętego i wynegocjowanego z Komisją Europejską w ramach 
polityki regionalnej. Zgodnie z interpretacją Ministerstwa porozumienie samorządów w 
ramach ZIT musi posiadać określoną osobowość prawną, Starosta omówił zagadnienia 
dotyczące bieżącej sytuacji związanej z funkcjonowaniem ZIT. Powiedział, że niepokojącym 
jest fakt, że od kwietnia 2014 roku odbyły się tylko dwa spotkania w ramach ZIT, w tym 
jedno na podpisanie porozumienia, dlatego też na chwilę obecną ustalenie reguł dalszego 
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postępowania wydaje się koniecznością. Na spotkaniu u Marszałka przedyskutowano kwestie 
dotyczące formy prawnej , opracowania strategii oraz zakresu uprawnień. Dodał, że w 
pierwszej kolejności wszystkie instytucje pośredniczące będą musiały przejść jednocześnie 
akredytację, bez której pozyskiwanie funduszy będzie niemożliwe. Podkreślił, że 
wyznaczenie instytucji pośredniczącej , przyjęcie strategii dla ZIT Wojewódzkiego oraz 
przede wszystkim przyjęcie formuły prawnej było głównym tematem spotkania u Marszałka 
Województwa. Starosta powiedział, że obecnie trwa dyskusja nad przekazaniem zakresu 
kompetencji dla ZIT Wojewódzkiego. Nadmienił, że został wstępnie opracowany i przyjęty 
kalendarz dalszych spotkań. 

Radny Dariusz Meller zabierając głos odniósł się do zasadności przesumęc1a terminu 
składania ofert dla organizacji pozarządowych. Podkreślił, że rozwiązanie tej kwestii w 
latach poprzednich nie budziło zastrzeżeń. 

Radny Michał Ramlau zaznaczył, że problemy w sprawie ZIT nie dotyczą tylko naszego 
regionu. Zapytał czy istnieje strategia rządowa, która regulowała by status prawny ZIT, czy 
nie lepiej było by uregulować te kwestie na poziomie centralnym. 

Starosta Toruński odpowiedział, że -Powiat Toruński nie jest podmiotem inicjującym i 
wpływającym na charakter i zakres działań, decyzyjność w tej kwestii leży po stronie 
Marszałka Województwa oraz Prezydenta Miasta Bydgoszczy. Prezydent Bydgoszczy jako 
lider wyznaczony przez 25 Samorządów i Marszałek mają upoważnienie do podejmowania 
decyzji. Pozostali członkowie ZIT-u nie są upoważnieni do uczestniczenia w trwających 
rozmowach rządowych dotyczących działań, dlatego też, na chwilę obecną nie mamy wiedzy 
szczegółowej, co do dalszych posunięć w tej sprawie. 

Wicestarosta Toruński Andrzej Siemianowski zabierając głos powiedział, że inicjatywa 
ostatniego spotkania ZIT-u Wojewódzkiego wyszła od Marszałka Całbeckiego, któremu 
zależy na terminowym zrealizowaniu przyjętych założeń, w celu sprawnego załatwienia 
formalności umożliwiających pozyskanie funduszy przeznaczonych na ten cel. 

Radna Honorata Żeglarska zapytała o kwestię formalną dotyczącą długości nieobecności 
Przewodniczącej Komisji Edukacj i Kultury i Sportu, w związku z koniecznością opracowania 
planu pracy komisji. Jako wiceprzewodnicząca komisji zapytała czy Radna Agnieszka 
Jankierska-Wojda będzie wstanie wypełniać przyjęte obowiązki. 

Przewodniczący Rady poinformował, że ten temat zostanie poruszony w następnym punkcie 
porządku obrad. 

Radny Andrzej Jałocha poprosił o uszczegółowienie informacji z prac Zarządu z dnia 21 
stycznia, dotyczącej wyrażenia zgody na ustanowienie trwałego Zarządu na rzecz PZD w 
Toruniu. 

Sekretarz Powiatu Czesław Makowski powiedział, że sprawy dotyczące trwałego Zarządu są 
sprawami trudnymi i długofalowymi, wymagającymi zakładania ksiąg wieczystych 
związanych z zasiedzeniami gruntów Skarbu Państwa. Wyjaśnił procedury postępowania 
administracyjnego w kwestii przekazywania dróg powiatowych. Dodał, że 75% dróg w 
powiecie została już uregulowana, w pozostałej części prace nadal postępują. W perspektywie 
2- 3 lat te kwestie powinny być uregulowane. Poruszył temat trwałego Zarządu dla Szkoły 
Muzycznej I stopnia w Chełmży. Powiedział, że Dyrektor zwrócił się do tutejszego organu o 
przekazanie w trwały Zarząd nieruchomości, stanowiącej własność Gminy Miasta Chełmża, 
w użytkowaniu wieczystym Powiatu Toruńskiego położonej w Chełmży, wraz z prawem 
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własności budynków oznaczonych w rejestrze budynków nr 179 i 180, stanowiących odrębny 
od gruntu przedmiot własności. Opisana nieruchomość wykorzystana jest do prowadzenia 
szkoły muzycznej tj. na cele i zadania wynikające z ustawy o systemie oświaty. Dodał, że 
cena nieruchomości ustalona na podstawie jej wartości określonej przez rzeczoznawcę 
majątkowego wynosi 2 396 OOO zł. Ustalono opłatę roczną z tytułu trwałego zarządu w 
wysokości 0,3 % ceny, wynoszącą 7 188 zł. Opłata może być aktualizowana, na skutek 
zmiany wartości nieruchomości, w okresach nie krótszych niż jeden rok. Aktualizacja stawki 
dokonywana będzie decyzją Zarządu Powiatu Toruńskiego . Zarządca obowiązany jest do 
uiszczania opłat rocznych w terminie do 31 marca każdego roku na konto Starostwa 
Powiatowego w Toruniu. Dlatego też, Zarząd Powiatu Toruńskiego nie wniósł zastrzeżeń i 
wyraził zgodę na ustanowienie trwałego Zarządu na rzecz Szkoły Muzycznej I stopnia w 
Chełmży nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka gruntu nr 38/1 o 
powierzchni O, 1789 ha, położonej w Chełmży ul. Gen. J. Hallera 25, gmina Chełmża, dla 
której urządzona jest księga wieczysta. 

Radny Dariusz Meller podkreślił, że zwoływanie spotkań dotyczących ZIT nie jest niczym 
szczególnym i nie wymaga jego zdaniem wyjątkowej formy wdzięczności dla Marszałka 
Województwa ze strony Starostwa. Powiedział, że w interesie wspólnym leży realizacja 
zadania jakim jest ZIT. 

Wicestarosta Andrzej Siemianowski zabierając , podkreślił wagę wspólnego przedsięwzięcia 
jakim jest realizacja ZIT. Podkreślił , że zakończenie pomyślne tego zadania leży w interesie 
wszystkich podmiotów. Nadmienił, że Marszałek wykazał inicjatywę wychodząc z 
propozycją przeprowadzenia takiego spotkania dla dobra wszystkich samorządów. 

Ad.7. 
Radny Marian Rzeszotek powiedział, że z obserwacji jakie poczynili mieszkańcy powiatu a 
także funkcjonariusze policji wynika, że w niektórych miejscowościach nastąpił wzrost 
natężenia w ruchu kołowym i pieszym. Wskazał, że natężenie ruchu wystąpiło na drogach 
wojewódzkich o numerze 654 w miejscowości Lubicz, 258 w miejscowości Silno-Obrowo 
oraz 657 w miejscowości Złotoria-Lubicz Górny. W związku z czym, Radny zwrócił się z 
prośbą o wystosowanie wniosku do zarządcy tych dróg, w przedmiocie przeprowadzenia 
kontroli znaków poziomych i pionowych w obrębie wymienionych dróg. Poprosił o 
wyznaczenie osi jezdni na odcinku całej drogi oraz o wyznaczenie przejść dla pieszych w 
miejscach wzmożonego ruchu ze szczególnym uwzględnieniem miejscowości Grabowiec. 
Podkreślił, że wskazane działania przyczyniły by się znacząco do poprawy bezpieczeństwa. 

Członek Zarządu Pan Mirosław Nawrotek odnosząc się do interpelacji Radnego zapewnił, że 

w niniejszej sprawie zostanie wystosowane zgłoszenie do zarządcy dróg. 

Radny Dariusz Meller zadał pytanie dotyczące braku dodatkowej bramki na boisku do piłki 
ręcznej w ZS w Chełmży. Zapytał kiedy te braki zostaną usunięte. 

Starosta Toruński Mirosław Graczyk odpowiedział, że w chwili obecnej nie może udzielić 
szczegółowych wyjaśnień. Odpowiedź na to pytanie zostanie udzielona w terminie 
późniejszym w formie pisemnej . 

Ad.8. 
W tym punkcie obrad Przewodniczący zabierając głos odniósł się do wcześniej postawionego 
pytania Radnej Honoraty Żeglarskiej. Poinformował, że na chwilę obecną nie ma wiedzy co 
do długości terminu nieobecności Radnej Agnieszki Jankierskiej -Wojdy. Zobowiązał się ,że 
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w tym temacie zostaną poczynione stosowne kroki. Informacja w tym zakresie zostanie 
Radnej Honoracie Żeglarskiej udzielona w terminie późniejszym. 

Przewodniczący Rady poprosił przewodniczących Komisji Stałych o opracowywanie planów 
prac komisji. Zasugerował, aby pierwsze posiedzenia odbyły się w terminie najbliższego 
miesiąca przed kolejną sesją Rady Powiatu. Poinformował, że zgodnie ze statutem, 
przewodniczący komisji zobligowani są do przedstawienia sprawozdań z prac komisji za rok 
poprzedzający. 

Radni podjęli dyskusję w kwestii zasadności przedstawiania sprawozdań z prac komisji za 
rok ubiegły, w wyniku której ustalono, że sprawozdania z prac Komisji Stałych Rady 
Powiatu zostaną rozesłane wszystkim Radnym w celu zapoznania. W takim wypadku nie 
będzie konieczności odczytywania sprawozdań na kolejnej sesji. 

Ad.9. 
Przewodniczący Rady Powiatu, Tomasz Zakrzewski wobec braku dyskusji i wyczerpanego 
porządku obrad zamknął IV Sesję w dniu 23 stycznia 2015 r. o godzinie 16°0

• 

Protokołowały: 

Aneta Sobczak 
Katarzyna Machalewska 
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